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Informace z 11. zasedání zastupitelstva  
Zasedání se konalo 26. února, zúčastnilo se ho 9 zastupitelů a 8 občanů.   

Schválení inventarizace majetku obce k 31. 12. 2023 
Byla schválena inventarizace majetku obce.  
Obec vlastní pozemky v celkové hodnotě 21,03 mil., budovy a stavby v 
hodnotě 68,14 mil., stroje a zařízení v hodnotě 5,92 mil., nehmotný majetek 
v hodnotě 515 tis. Drobný dlouhodobý majetek je v hodnotě 6,33 mil. Majetek 
vložený do svazku Skupinový vodovod má hodnotu 14,82 mil. Nedokončený 
majetek ve výši 89 mil. Kč. Zůstatek nesplaceného úvěru u KB činí 3,23 mil., 
na výstavbu kanalizace byla prozatím čerpána půjčka od SFŽP ve výši 
17,69 mil.  Na bankovních účtech vedených u KB, ČNB bylo k 31. 12. 2022 
celkem 7,55 mil. 

Smlouva o dílo 
Byla projednána a schválena smlouva o dílo na zajištění dozoru zkušebního 
provozu ČOV se společností VODA CZ s.r.o. 

Seznámení s aktuálním stavem projektů 
Přítomní byli seznámeni se stavem projektu kanalizace, chodníků a dřevodílny, 
podrobněji se dočtete ve sloupku starosty.  
 
Bližší informace získáte přímou účastí na zasedáních obecního zastupitelstva 
nebo ze zápisů ze zasedání, které jsou zveřejněny na webu obce. 
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Sloupek starosty obce 
Vážení občané nejdříve vás seznámím s informacemi ke kanalizaci 
poskytnutými odborným dozorem 
Vážení, vstoupili jsme do druhého poločasu výstavby kanalizace ve vaší obci. 
V minulém roce se podařilo dodavateli stavby společnosti GASCO dokončit tu 
nejzásadnější část výstavby, to je položení hlavních stok tlakové kanalizace, 
a to ve větší části formou protlaků, tzn. protlačení kanalizační trubky pod 
povrchem, a na některých částech, kde tomu bránily geologické poměry, 
výkopovou technologii, tzn klasickým výkopem, položením kanalizační trubky 
a zásypem. Tato část se úspěšně podařila zrealizovat. Současně se také 
postavila i čistírna odpadních vod, která je připravena ke své činnosti. 
Jak jsem v úvodu napsal, ve druhém poločase stavby nastává z pozice 
obyvatelů obce náročnější část a to jsou přípojky z hlavních stok k vašim 
objektům. 
Stavba je živý organismus a ne vždy se vše podaří podle plánu a ne vždy bez 
emočního vypětí. Na to jsme jak my, stavební dozoři, tak i dodavatelé staveb 
zvyklí a jen nadhled, zkušenosti a tvůrčí přístup nám pomohou tyto 
skutečnosti zvládnout.  
Proto jsem vás, obyvatele obce Rychnov na Moravě, chtěl požádat o určitou 
trpělivost, vstřícnost a spolupráci s dodavatelem stavby, protože budou 
vstupovat na vaše pozemky a připravovat připojení vašich objektů na centrální 
kanalizaci. Dodavatel stavby vás na tuto činnost včas upozorní a bude se 
snažit vás neobtěžovat nad rámec nutných prací. My jsme tady od toho, 
abychom vám zajistili kvalitní a funkční připojení, a zajistili, aby vaše pozemky 
byly po zásahu v co nejpůvodnějším stavu a nepřišli jste k výrazné ztrátě 
komfortu. Před dokončením budeme společně s vaším panem starostou 
a dodavatelem stavby všechny pozemky, kterých se stavba dotkla procházet 
a odstraňovat případné nedostatky. Datum napojení a spuštění celého 
kanalizačního systému bude včas vyhlášen. Proto zatím přípojka a jímka 
odpadů není funkční, ale o tom a dalších záležitostech se dozvíte v mém 
dalším příspěvku v dalším vydání Rychnovských listů. 
Děkuji za pozornost. 

Ing. Milan Štrup 
technický dozor stavby a koordinátor bezpečnosti práce na stavbě 
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Prosba o součinnost při zajištění připojení elektřiny 
Vážení spoluobčané, 
rádi bychom vás požádali o spolupráci při budování domovních přípojek a 
zajištění připojení elektřiny. Jakožto obec se snažíme zajistit plynulý průběh 
této důležité činnosti pro každého z vás. Jednou z klíčových součástí připojení 
na kanalizaci je správně zřízená elektrická přípojka a její následná revize. 
Prosíme vás, abyste zajistili odpovídající připojení, tedy kabel s jističem, který 
je nezbytný pro bezpečné a spolehlivé připojení elektřiny. Po montáži přípojky 
je nutné, abyste bezodkladně ohlásili u obce připravenost na revizi. Tento krok 
je nezbytný pro ověření správnosti připojení a zajištění bezpečného provozu. 
Obec se zavazuje zajistit a hradit náklady spojené s revizí provedenou 
odborným technikem, který má potřebné kvalifikace k provádění této činnosti. 
Bez úspěšně provedené revize obcí určeným technikem nebude možné vaši 
nemovitost napojit na kanalizaci a zajistit tak její funkčnost. 
Děkujeme za vaši spolupráci a porozumění. Společně vše zvládneme. 
 
V další části se zaměřím na ostatní plánované investice obce 
Navzdory nákladné výstavbě kanalizace pokračuje obec v naplňování svých 
cílů v oblasti investičního rozvoje. 
V letošním roce bude dokončena rekonstrukce kravína, který se promění 
v dřevodílnu. Vnitřní část objektu již prošla rekonstrukcí a v současné době 
probíhá instalace strojů, které jsou nezbytné pro zahájení provozu pily. Hlavní 
částí investice v tomto roce je úprava venkovního pláště budovy, oprava 
klempířských prvků a části střechy a napojení dešťových vod na funkční 
systém odvádění těchto vod. Současně se pracuje na úpravě manipulačního 
prostoru u budovy. Rekonstrukce budovy je možná díky významné dotaci od 
Pardubického kraje. 
Další významnou investicí v obci je postupná výstavba chodníků. V letošním 
roce nám byla schválena dotace od SFDI na výstavbu chodníku na dolním 
konci obce. Jedná se o vybudování cca 1 km chodníků, zřízení dvou 
autobusových zastávek, vybudování lávky pro pěší a rekonstrukci veřejného 
osvětlení. Investice bude rozložena do dvou let, přičemž v březnu budou 
zahájeny kroky směřující k výběru dodavatele stavby. V letošním roce bychom 
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rádi podali žádost o dotaci na poslední úsek chodníků, který se nachází na 
vrchním konci obce. Očekáváme, že tento poslední úsek bude realizován do 
konce roku 2026. Pokud vše dopadne podle plánu, budou chodníky pokrývat 
celou obec a celková investice do této infrastruktury dosáhne přibližně 50 
milionů Kč. 
Věřím, že se nám podaří dosáhnout stanovených cílů, a že dokážeme 
zvládnout finanční zajištění těchto investičních plánů. 

Milan Hána 
starosta obce 

 

Odpady 2023 
Po roce opět přinášíme přehled odpadového hospodářství v obci.  
V roce 2023 bylo vyprodukováno  

 23,81 t bioodpadu, likvidace stála 32 830 Kč 
 121,87 t odpadu v popelnicích, likvidace stála 359 349 Kč 
 1,76 t hřbitovního odpadu, likvidace stála 9 141 Kč 
 5,94 t skla, likvidace stála 11 340 Kč   
 9,02 t plastů, likvidace stála 53 094 Kč 
 33,43 t odpadu bylo uloženo ve sběrném dvoře, včetně provozu a 

správy byly náklady na SD ve výši 246 093 Kč 
Celkové výdaje na odpadové hospodářství byly 711 847 Kč. 
Příjmy z odpadového hospodářství 

 od občanů bylo vybráno 310 013 Kč 
 od podnikatelů 7 438 Kč 
 prodej vytříděného odpadu 20 958 Kč 
 příspěvek EKO KOMU 67 918 Kč 

Celkové příjmy z odpadového hospodářství byly 406 327 Kč. 
Obec ze svého rozpočtu doplatila v roce 2023 za likvidaci odpadů 
částku 305 520 Kč, což je 499 Kč na jednoho obyvatele. 
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Z obecního úřadu 
Poplatky 2024 
Poplatky za komunální odpad, psa a ostatní platby můžete hradit hotově 
i platební kartou v kanceláři obecního úřadu nebo na bankovní účet 
obce vedený u komerční banky č. ú. 115-7458450267/0100. 
Pro identifikaci platby a spárování pohledávek je nutné zadat do poznámky 
k úhradě poplatku jméno, druh poplatku, počet osob a číslo popisné.  
Občané s trvalým pobytem jsou povinni zaplatit nejpozději do 30. září: 

• 600,-Kč za komunální odpad za občana staršího 18 let, 
• 300,- Kč za komunální odpad u osob do 18 let včetně, 
• 100,- Kč za prvního psa, 
• 150,- Kč za druhého a každého dalšího psa téhož držitele. 

Od poplatku je možno zprostit občana po doložení potvrzení, že se trvale 
nezdržuje v obci a poplatek uhradil v místě stávajícího pobytu.  
Dále jsou od poplatku osvobozeni poplatníci, kteří v příslušném kalendářním 
roce dovrší 80 a více let, a děti narozené v příslušném kalendářním roce, pro 
zbývající část tohoto roku.  
Provoz sběrného dvoru v roce 2024 
Pro letošní rok jsme se rozhodli ke změně provozní doby sběrného dvoru. 
Sběrný dvůr je možné využít každou lichou sobotu v době od 8:30 do 11:30. 
Statistika obyvatel obce 
Během roku 2023 došlo k následujícím změnám: 19 přistěhovaných, 
14 odstěhovaných, 2 narozených a 6 zesnulých občanů. 
K 1. 1. 2024 je v obci k trvalému pobytu hlášeno celkem 613 obyvatel 
v následujícím věkovém složení: 
 

Věk 0-6 7-15 16-18 19-25 26-40 41-50 51-60 61-70 71-80 81-90 91+ Celkem 

Muži 23 45 16 22 60 57 37 38 25 6 0 329 

Ženy 22 22 11 25 47 50 28 34 28 14 3 284 
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Průměrný věk obyvatel je 41,62 z toho muži 39,71 a ženy 43,84. 
Nejčastější jména v naší obci: 
Mužská: Petr 21x, Jiří 20x, Pavel 17x, Josef 15x, Michal 14x, Martin 13x 
Ženská: Jana 13x, Hana a Lenka 11x, Anna 10x, Ludmila 9x a Marie 8x 

Tříkrálová sbírka 
V letošním roce vykoledovali koledníci Tříkrálové sbírky v naší obci 26 408 Kč. 
Děkujeme za Vaši štědrost!  
skupina paní Chlupové   6 455 Kč 
skupina paní Knoblichové  3 934 Kč 
skupina paní Krmelové   5 530 Kč 
skupina paní Markové   8 455 Kč 
skupina pana Žáka   2 034 Kč 
Děkujeme koledníkům, a dárcům za jejich štědrost. 

 

Kultura pro rok 2024 
Na následující měsíce plánujeme uspořádat tyto kulturní akce:  
• 6. března MDŽ 
• 30. března Velikonoční dílnička 

a prodej jarních květin a sadby  
ze Zahradnictví Horákovi Útěchov 

• 7. dubna Základní kurz Nordic Walking 
• 13. dubna Rychnovský šlapák 
• 14. dubna Rychnovská tlapka 
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Další střípky Rychnovské historie  
Dnes se zaměříme na knoflíky. Ty krásné stříbřité knoflíky nejrůznějších tvarů, 
pestrého zdobení a velikostí nalezených v okolí naší obce, lidově nazývaných 
„arzenbronzáky“. Sice podle rozboru žádný arzen neobsahují, zato mají 
pestrou historii. V malém se začaly vyrábět v Německu už v 15. století a hlavní 
produkce pokračovala v 16. až v 18. století. Do našich zemí se ve větším 

měřítku začaly dovážet v 17. století a nikdy se zde nevyráběly. S počátkem 
19. století jejich výroba končí, protože s rozvojem manufaktur se objevují 
levnější produkty z levnějších materiálů. Na obrázku vidíme takzvané štítové 
a zdobené knoflíky s různými motivy přímo z Rychnova.   Převážně se jednalo 
o luxusní a drahé zboží pro movité sedláky jako součást krojů. Některé 

knoflíky můžeme považovat za malá 
umělecká dílka. Zvláštní kapitolou jsou 
knoflíky s koníkem.  
A ještě pro pořádek složení materiálu. 
Samozřejmostí bronzu jsou měď a cín 
ale i třeba zinek nebo olovo.  

Tyto exponáty obohatí sbírku našeho mini muzea. Přijďte si je prohlédnout 
osobně. 

 Jiří Prudil 
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Zprávičky z naší školičky 
Bílá zima 

Bílá zima, modré mrazy, 
sněhuláci celí nazí. 

Proč si sněhuláčku náš, 
ze zimy nic neděláš? 

Nic lepšího nad mráz není, 
zima je mé potěšení. 

Modrá zima, bílý sníh, 
děti v teplých čepicích 

Zdravíme Vás opět z naší školičky. Tentokrát už v roce 2024. Naposledy jsme 
se Vám přihlásili před Vánoci. Od té doby to zase tak strašně rychle uteklo 
a hodně se toho přihodilo.  
 Zimní měsíce jsou u dětí velice oblíbené. Měsíc leden nám přinesl mnoho 
pěkných dní a zážitků.  
Navštívili jsme místní kostel, abychom si prohlédli vystavený betlém, u kterého 
jsme si vyprávěli vánoční příběh a na rozloučenou s adventním časem jsme si 
nakonec zazpívali s paní Janou Markovou pár koled. 
V zimě si vždy ve školce povídáme o zvířátkách z lesa. Prohlížíme si obrázky, 
říkáme si, jak a kde které zvířátko žije, posloucháme pomocí zvukového 
pexesa jeho zvuky a čteme si o nich různé příběhy a pohádky. Při cvičení 
nechybí ani překážkové dráhy, kde se snažíme pohybovat jako zvířátka 
mrštně, pomalu a tiše. Dokonce děti šly po stopách medvěda a lezly tunelem 
do liščí nory.  
V naší školce děti učíme nejen mít rádi přírodu, ale také se o ni umět správně 
starat. Proto, jsme začátkem zimy přijali pozvání do obory, abychom se tam 
dozvěděli různé zajímavosti. Měli jsme možnost si prohlédnout různé 
myslivecké a lovecké potřeby a trofeje. Děti zaujala ukázka paroží, které si 
mohly osahat a důkladně prozkoumat. Cílem této výpravy však bylo pozorovat 
velká stáda jelenů, muflonů a daňků. Na tuhle zajímavou návštěvu jsme se 
dostatečně připravili. Děti měly za úkol vzít pro zvířátka něco dobrého, 
abychom jim mohli společně u krmelce přichystat opravdovou hostinu. Ještě 
jednou děkujeme za milé přijetí a sladkou nadílku, kterou si děti mohly odnést 
domů. 
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Letos toho sněhu bylo méně ale i tak jsme si na školní zahradě užili pořádnou 
koulovačku, klouzačku a váleníčko ve sněhové peřině.  
Dále jsme si povídali o našem těle, o tom, jak se chráníme před nemocemi 
a úrazem, dozvěděli jsme se o životě lidí a zvířat v zemi, kde je stále zima 
a mráz. Děti se proměnily v lyžaře, biatlonisty, bruslaře, snowboardisty nebo 
hokejisty. Učily se vzájemně si fandit a podpořit se, ale i ocenit vítěze nebo 
zvládnout porážku. A při tom všem soutěžení jsme nezapomněli fandit našim 
biatlonistům na MS v Novém Městě na Moravě. 

Po delší době jsme si mohli zkusit cvičení v tělocvičně. Děti mají moc rády 
běhání ve velkém prostoru. Rozcvičili jsme se s balony a pak jsme se rozdělili 
na stanoviště, kde děti cvičily na žebřinách, provaze i skákacích balonech. 
Koncem únoru se přesuneme do pohádkové říše za drakem a princeznami, za 
Jeníčkem a Mařenkou a za jinými pohádkovými bytostmi. Děti se naučí 
rozlišovat dobro a zlo a objeví další moudrosti v pohádkách ukryté. Naši školku 
opět navštíví Divadlo JÓJO s pohádkou Hrnečku vař. Pohádkové hraní 
ukončíme karnevalem a začneme se pomalu připravovat na příchod jara 
a jarní svátky. 
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Na měsíc březen máme naplánované vystoupení na OÚ – MDŽ, jistě bude 
i posezení pro maminky. Termíny budou upřesněny.  
 Některé děti se opět zúčastní lyžařské školičky v Horském rezortu Buková 
hora - Červená Voda. Začátkem dubna zahájíme plavecký výcvik v 
Lanškrouně, na který se malí plavci moc těší. 

Letošní rok přinesl do naší školičky opět novou výzvu! Tentokrát jde 
o čtenářské dílničky pod vedením pracovnice Jany Mazurové z Městské 
knihovny Ladislava z Boskovic v Moravské Třebové. Paní Mazurová představí 
dětem a rodičům oblíbené dětské knihy a ukáže, jak s knihami pracovat, jak 
číst dětem a s dětmi. Program se bude konat v naší školce v odpoledních 
hodinách. 
Zápis do MŠ pro rok 2024/2025 bude začátkem května – bude upřesněno. 
Byly to opravdu naplno a pěkně prožité zimní měsíce. 
Přejeme krásné jarní prázdniny (11. – 15.3.2024) a začátek jara, budeme se 
těšit zase v příštím vydání zpravodaje. 
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Spolková činnost v obci 
Spolek Stáj 2M – shrnutí roku 2023 
Loňský rok byl pro naši stáj s přehledem nejúspěšnější v naší historii a byl to 
hlavně pořádný frkot. 

Uspořádali jsme dva vzdělávací semináře s MVDr. Dominikou Švehlovou na 
téma Zdravá kopyta a Ortopedie a neurologie koní. Po celé jaro a podzim 
probíhaly 3x týdně jezdecké kroužky pro děti od 6 let, o které byl enormní 
zájem. Narodily se u nás 3 krásné klisničky, které nám vše pěkně zpestřily 
(zejména příchod jedné z nich měly děti téměř v přímém přenosu). V létě 
samozřejmě nemohlo chybět letní soustředění u koní, tentokrát ve dvou 
turnusech. Vzhledem k velkému zájmu o ježdění jsme využívali jak koně 
spolku, tak i další koně zapůjčené pro využití spolku soukromými majiteli. A co 
bylo u nás také rekordní, byl hlavně počet závodících jezdců. Za naši stáj letos 
závodila Michaela Sekaninová, Zlata Zachovalová, Aneta Knichalová, Lenka 

Kostková, Nikol Svobodová, Kristýna Vejrková, Stela Janková, Adéla 
Šejnohová, Anna Sommerová, Kateřina Nedělová, Sabina Grundová, Michaela 
Tökölyová, Zlatuška Zachovalová, Mireček Sekanina a Míša Sekanina. Závodní 
sezóna byla opravdu velmi pestrá. Zúčastnili jsme se závodů v blízkém 
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Lanškrouně. Dále jsme se zapojili do 3 ze 4 westernových závodů Seesee cup 
Moravské divize. Ve všech kolech jsme nasbírali doslova řadu prvních míst a 
zároveň se také několika jezdcům podařilo kvalifikovat na mistrovství České 
Republiky ve westernovém ježdění do jihočeských Zduchovic. Tam jsme také v 
říjnu vyjeli. Celkově naše ekipa čítala 5 koní, 6 jezdců a 3 wranglers. I přes 
velké potíže při cestě na místo a pak bohužel i s následnou únavou koní i 
jezdců se nám podařilo výsledky vytáhnout na neuvěřitelné 4 tituly MISTRA 
REPUBLIKY a 7 titulů 1. VÍCEMISTRA! To je naprosto úžasný výsledek pro naši 
malou stáj a myslím, že pro spoustu zúčastněných také zážitek na celý život.  
Vrcholem sezóny byl Galavečer Seesee cupu, kde byly uděleny tituly 
Championů (jezdci a koně s nejlepšími výsledky za celý rok v dané kategorii a 
disciplíně) Lence Kostkové a Nikol Svobodové, které si odvezly celý štos 
medailí, a také 2. a 3. místa za Champion of Champions (součet výher napříč 
disciplínami za celou sezónu). Kompletní výčet všech umístění v jednotlivých 
závodech najdete na facebookové stránce Stáj 2M Rychnov na Moravě nebo 
Instagramu staj2m, kde jsou také dostupné veškeré aktuality. Úspěšný rok 
jsme zakončili tradičním Vánočním posezením. 
Všem jezdcům gratuluji k úspěchům, děkujeme obci Rychnov na Moravě za 
podporu při mistrovství a také děkujeme všem, kteří nám po celý rok či při 
závodech byli jakkoliv nápomocní.  

 
Letošní sezónu pojmeme spíše odpočinkově a v menším měřítku. Čekají nás 
opět kroužky a letní soustředění, budeme se věnovat zejména našim 
nejmladším jezdcům a uvidíme co nám rok přinese. 
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